
Exigenþele Uniunii Europene
privind eficienþa energeticã a clãdirilor
vor creºte treptat în urmãtorii ani, iar
piaþa construcþiilor va trebui sã se
ghideze dupã reglementãrile europene.

Pentru a reliefa noile tendinþe ale
pieþei, revista Bursa Construcþiilor a
o r g a n i z a t C o n f e r i n þ a „ E f i c i e n þ a
energeticã în construcþii. Oportunitãþi
de piaþã”, eveniment care s-a bucurat
de un real succes în rândul celor peste
160 de participanþi.

I n v i t a t u l s p e c i a l d e l a C o m i s i a
Europeanã, domnul Pau Garcia Audi,
project officer în cadrul Agenþiei Execu-
tive pentru Competitivitate ºi Inovare
(EACI) Intelligent Energy Europe, a
precizat cã procesul de creºtere a
eficienþei energetice a clãdirilor se
subsumeazã Strategiei Europa 2020.

Aceasta stabileºte drept þinte de atins
pentru orizontul anului 2020 reducerea
consumului de energie cu 20%, creºterea
cu 20% a ponderii surselor de energie
regenerabile ºi diminuarea cu 20% a
emisiilor de gaze cu efect de serã,
raportat la anul 1990. Printre principalele

argumente care motiveazã atingerea
acestor obiective se numãrã asigurarea
producþiei de energie la un cost accesibil,
precum ºi reducerea dependenþei de
resurse energetice din afara Uniunii
Europene.

Dacã în ceea ce priveºte emisiile de
gaze cu efect de serã dar ºi creºterea
p o n d e r i i s u r s e l o r d e e n e r g i e
regenerabile obiectivele pot fi atinse în
intervalul amintit, în ritmul actual,
obiectivul de reducere a consumului
energetic pânã în 2020 cu 20% nu se va
atinge decât pe jumãtate.

În opinia domnului Garcia Audi,
reducerea consumului de energie ar
trebui sã fie cel mai uºor de atins din
cele trei obiective, deoarece necesitã
cele mai mici schimbãri tehnologice ºi
de infrastructurã ºi are cea mai mare
e f i c i e n þ ã î n p r i v i n þ a r a p o r t u l u i
cost-beneficiu. În calea atingerii acestui
obiectiv existã o serie de bariere ce þin
mai ales de informare. „Mulþi oameni fie
nu ºtiu cã îºi pot reduce consumul ener-
getic, fie nu ºtiu cum”, argumenteazã
domnul Garcia Audi.

În ansamblu, pentru a atinge obiectivele
trasate de Strategia Europa 2020, este
prioritarã crearea unei pieþe interne a
Uniunii Europene. Astfel, nu mai are sens
ca fiecare þarã în parte sã îºi rezolve în plan
individual problema asigurãrii energiei,
complet independent de statele vecine.
Prin urmare se impune dezvoltarea
infrastructurii pentru a interconecta statele
ºi a forma piaþa internã a UE, dar ºi pentru
a integra resursele de energie regenerabile
în mixul de producþie, adaugã oficialul eu-
ropean.

Nu în ultimul rând, trebuie îmbunãtãþitã
tehnologia, inclusiv în ceea ce priveºte
eficienþa energeticã. „În industria
construcþiilor nu este uºor sã introduci
schimbarea, deoarece reprezintã o piaþã
foarte fragmentatã. Cam 90% dintre
companii sunt mici ºi medii, în contextul
în care este una dintre cele mai mari
industrii”, considerã Pau Garcia Audi.

Directivele europene
traseazã perspectivele
consumului de energie

Pentru a aborda toate probleme ce þin

de consumul de energie al clãdirilor,
Comisia Europeanã a lansat un set de
directive. Astfel , printre cele mai
importante este Directiva privind
performanþa energeticã în clãdir i
(Directiva 31/2010). Importanþa acestei
Directive rezidã în faptul cã stabileºte
cerinþele minime de performanþã ale
unei clãdirii. Un aspect este legat de
abordarea costului pe întregul ciclu de
viaþã al clãdiri, nu doar costul clãdirii în
sine ºi al sistemelor incorporate. Dacã
ciclul de viaþã al clãdirii este estimat la
50 de ani, atunci trebuie avutã în
vedere stabilirea celui mai eficient
raport cost-eficienþã energeticã pentru
o duratã de 50 de ani.

Al doilea aspect important este cã
D i r e c t i v a î º i p r o p u n e a t i n g e r e a
nivelului unei clãdiri aproape zero
energie, adicã foarte eficientã energetic
ºi care îºi asigurã o parte importantã din
consum din surse alternative. Din 2018
toate clãdirile publice vor trebui sã
îndeplineascã aceastã condiþie, iar din
2020 mãsura se va generaliza la toate
clãdirile. Pânã atunci statele membre
trebuie sã creascã ponderea clãdirilor
aproape zero energie, nu sã înceapã
p r o c e s u l d i n 2 0 2 0 , s u b l i n i a z ã
reprezentantul Comisiei Europene.

În luna iunie 2012 este prevãzutã
stabilirea modalitãþii prin care Directiva
va fi implementatã la nivel naþional,
deci inclusiv în România.

Directiva stabileºte un nivel minim de
performanþã a elementelor clãdirii,
precum izolaþia, instalaþiile de încãlzire
ºi ventilaþie etc.

A doua directivã importantã în ceea
ce priveºte clãdirile este Directiva
privind promovarea utilizãrii energiei
din surse regenerabi le (Directiva
28/2009). În textul acesteia este
menþionat cã statele membre trebuie sã
îºi stabileascã un nivel minim privind
energia din surse regenerabile utilizatã
în clãdiri. Sunt de asemenea incluse
recomandãri pentru folosirea energiilor
alternative în sistemele centralizate de
încãlzire ºi, în cele din urmã, prevede
introducerea energiilor regenerabile în
strategii le naþionale. „Pânã acum
d i r e c t i v a p a r e s ã f u n c þ i o n e z e ” ,
apreciazã Pau Garcia Audi.
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Uniunea Europeanã ne obligã sã construim clãdiri eficiente
energetic
„Eficienþa energeticã în construcþii. Oportunitãþi de piaþã” - Bucureºti, martie 2012
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Noua Directivã privind
eficienþa energeticã ar putea
fi promulgatã la sfârºitul
anului

În completarea reglementãrilor amintite,
Comisia Europeanã a propus spre
implementare o nouã Directivã privind
eficienþa energeticã. Aceasta nu a fost
încã aprobatã de Parlamentul European
ºi se aflã în negociere. Noua directivã va
î m p i n g e s t a t e l e m e m b r e s p r e
îndeplinirea obiectivelor stabilite de
Strategia Europa 2020, stabilind obligaþii
privind eficienþa energeticã. Un aspect
controversat în prezent se referã la
faptul cã directiva îºi propune sã dubleze
ponderea clãdirilor publice renovate
anual la nivelul Uniunii, de la 1,45% în
prezent, la 3%, în contextul penuriei de
resurse financiare. Comisia Europeanã
va mãsura rezultatele implmentãrii
acestei directive ºi nu va lãsa acest as-
pect în sarcina statelor membre.

„Pânã la mijlocul lunii iunie ar trebui
sã se ajungã la un acord politic ºi
sperãm cã pânã la sfârºitul anului sã
avem textul Directivei finalizat ºi ea sã
fie promulgatã. În urmãtorii 3-4 ani se
vor face multe schimbãri prin Directiva
privind eficienþa energeticã”, atrage
atenþia Pau Garcia Audi.

MDRT va stabili un cost optim
pentru reabilitarea termicã

În România, transpunerea directivelor
europene privind clãdirile în legislaþia
n a þ i o n a l ã r e v i n e M i n i s t e r u l u i
Dezvoltãrii Regionale ºi Turismului
(MDRT). Astfel, proiectul de lege pentru
amendarea Legii 372 / 2005 privind
performanþa energeticã a clãdirilor
primise la sfârºitul lunii martie avizul
Ministerului Justiþiei ºi urma sã intre pe
ordinea de zi în urmãtoarea ºedinþã de
Guvern. Ulterior, proiectul legislativ

trebuia înaintat Parlamentului în
procedurã de urgenþã pentru validarea
amendamentelor propuse conform cu
preveder i le Direct ivei 31 pr iv ind
performanþa energeticã a clãdirilor
(care vizeazã clãdirile rezidenþiale ºi
cele publ ice) , a precizat Cr ist ian
Stamatiade, director la Direcþia Tehnicã
în Construcþii din cadrul MDRT.

Prin amendamente se dã rãspuns la
obligativitatea prezentãrii certificatelor de
performanþã energeticã în momentul
tranzacþiilor imobiliare ºi construcþiilor noi,
sub sancþiunea nulitãþii tranzacþiilor în caz
contrar. În plus, au fost stabilite amenzi
pentru nerespectarea reglementãrilor.
Controlul activitãþii de certificare revine
Inspectoratului de Stat în Construcþii (ISC).

De asemenea, MDRT are în vedere ºi
amendarea în perioada urmãtoare a
Legii 10 / 1995 privind calitatea în
construcþii, astfel încât sã fie introdusã
obligativitatea verificãrii cerinþei de
eficienþã energeticã a clãdirii odatã cu
verificarea cerinþei privind rezistenþa ºi
stabilitatea clãdirii.

„Vor avea prioritate acþiunile privind
clãdirile publice. Avem în vedere în
s e m e s t r u l a l d o i l e a d i n 2 0 1 2
inventarierea ºi identificarea clãdirilor
publice pe categorii ºi grad de avariere
din punct de vedere seismic, ca sã
v e d e m l a c a r e s e m a i j u s t i f i c ã
reabilitarea termicã. Ulterior vom face
p r o g r a m e m u l t i a n u a l e p r i v i n d
reabi l i tarea clãdir i lor publ ice”, a
adãugat domnul Stamatiade.

Însã, aºa cum prevede Directiva 31, se
v a s t a b i l i u n c o s t o p t i m p r i v i n d
reabil i tarea termicã, astfel încât,
respectând normele tehnice, costurile
sã poatã fi amortizate într-o perioadã
de timp rezonabilã ºi cu efecte benefice
pentru proprietarii clãdirilor.

Ministerul are în vedere ºi o iniþiativã

legislativã pentru ca locuinþele colective
ºi cele individuale sã fie tratate în mod
unitar în privinþa accesului la anumite
montaje financiare.

MDRT are în atenþie în permanenþã
asigurarea unor surse alternative de
finanþare în mãsura în care bugetul
propriu este l imitat. „Cãutãm sã
identificãm ºi alte montaje financiare cu
sprijinul Comisiei Europene. Suntem în
faza de dialog, urmeazã în continuare o
serie de discuþii mai detaliate, pe baza
reglementãrilor tehnice ºi a legislaþiei care
existã în prezent. Încercãm sã identificãm
un mecanism care sã aibã în vedere în spe-
cial reabilitarea clãdirilor în care ponderea
persoanelor cu venituri medii sau sub
medie este majoritarã. Totuºi nu se poate
renunþa la un aport mãcar minimal ºi din
partea proprietarilor”, a precizat Cristian
Stamatiade.

Reabilitarea cu fonduri
europene mai are de
aºteptat

În privinþa stadiului negocierii cu
Comisia Europeanã pe tema realocãrii
pentr u r eabi l i tar e ter micã a 360
milioane euro din sumele rãmase
necheltuite pe Programul Operaþional
Regional, Costel Jitaru, consilier în
Autoritatea de Management pentru
Programul Operaþional Regional, a
precizat cã schema de finanþare este în
curs de elaborare. În a doua jumãtate a
lunii martie Ministerul a purtat cu
Comisia Europeanã o discuþie informalã
asupra acestei scheme. „În primul rând
dorim sã contr ibuim mai mult la
îndeplinirea obiectivelor Strategiei
2020, iar în al doilea rând dorim sã
reuºim sã implementãm astfel de
mãsuri în România în actuala perioadã
de programare dar ºi în viitoarea (n.r.
dupã 2014). Principalele subiecte nu au
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Programul Intelligent Energy
Europe

Agenþia Executivã pentru Competitivitate ºi
Inovare (EACI) din cadrul Comisiei Europene
gestioneazã, printre altele, Programul Intel-
ligent Energy Europe. Acesta este în princi-
p a l u n p r o g r a m d e c o m u n i c a r e º i
diseminare de informaþii menit sã sprijine
implementarea în statele membre a
obiectivelor trasate de Strategia Europa
2020.

Pentru intervalul 2007-2013 Programul
dispune de 730 milioane de euro pentru
finanþarea proiectelor europene care
promoveazã în special eficienþa energeticã
ºi utilizarea surselor alternative de energie.
„Credem cã deºi tehnologia este acolo, nu
este folositã sau nu este folositã corect.
Vrem sã fim veriga între cercetare ºi
i m p l e m e n t a r e a s o l u þ i i l o r p e p i a þ ã ” ,
precizeazã Pau Garcia Audi, ofiþer de proiect
în cadrul EACI.

Începând cu anul 2011 Programul poate
sprijini dezvoltarea strategiilor locale
pentru creºterea eficienþei energetice,
acordând asistenþã tehnicã ºi finanþând
servicii de management, audit energetic sau
monitorizare. „Tot ce cerem este sã vedem
rezultate. Vrem cât mai mulþi români în
proiectele noastre”, afirmã domnul Garcia
Audi.

* * *
C o n f e r i n þ a „ E f i c i e n þ a e n e r g e t i c ã î n
construcþii. Oportunitãþi de piaþã”, orga-
nizatã de revista Bursa Construcþiilor, a
oferit mai multor companii prilejul sã îºi
reafirme public preocuparea pentru a lansa
produse ºi tehnologii care rãspund acestei
noi tendinþe a pieþei. Astfel de produse ºi
tehnologi i f o los i te pentr u cr eºter ea
eficienþei energetice produc sau distribuie
companiile: Saint - Gobain Rigips, Schneider
Electric România, Alukönigstahl, Honeywell,
Thermomax , Altius Fotovoltaic, Elpreco,
Grundfoss, Sika România.
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vizat bugetul, acesta va face obiectivul
unei noi discuþi i , c i s-au axat pe
activ i tãþ i le care pot f i f inanþate,
categoriile de beneficiari care vor urma
sã intre în acest program ºi metodele de
implementare”, a relatat domnul Jitaru.

La începutul lunii aprilie urmau sã fie
transmise Ministerului comentariile
Comis ie i Europene refer i toare la
p r o p u n e r i l e î n a i n t a t e d e p a r t e a
românã, pentru ca la sfârºitul lunii
aprilie sã aibã loc o nouã rundã de
discuþii pe marginea acestui subiect.
Dacã schema va primi aprobarea
Comisiei, atunci va trebui sã fie revizuit
actualul POR ºi elaborate documentele
subsecvente. Prin urmare, nu poate fi
stabilit deocamdatã un calendar al
finanþãrii, a adãugat Costel Jitaru.

Pânã la definitivarea noii scheme de
f inanþare, va continua derularea
programului de reabilitare termicã prin
schemele actuale, respectiv în baza
ordonanþei 18/2009 (n.r. cu contribuþia
de 20% din partea beneficiarilor, iar
restul fiind acoperit de Minister ºi
primãrie) ºi ordonanþei 69/2010 (n.r.
f i n a n þ a r e p r i n c r e d i t e b a n c a r e
g a r a n t a t e d e s t a t c u d o b â n d ã
s u b v e n þ i o n a t ã ) , a p r e c i z a t G i n a
Petrescu, ºef serviciu în cadrul Direcþiei
Ge ne r a l e C o ns tr u cþ i i Lo cu i nþe º i
Reabilitare Termicã din MDRT.

România are nevoie de o
strategie privind clãdirile
zero energie

Începând din decembrie 2012, fiecare
stat membru va trebui sã raporteze
Comisiei Europene stadiul imple-
m e n t ã r i i c l ã d i r i l o r a p r o a p e z e r o
energie, cu þintã intermediarã în anul
2015, pânã sã fie introdusã obliga-
tivitatea ca toate clãdirile noi sã fie
aproape zero energie în anul 2020. Prin
urmare, se impune ca România sã îºi
stabileascã o strategie pentru imple-
mentarea clãdir i lor aproape zero
energie, este de pãrere ªerban Danciu,
task force manager pentru România în
cadrul Institutului European pentru
Performanþa Clãdir i lor (BPIE) din
Bruxelles.

Aceastã strategie ar trebui sã vinã ca
rãspuns la tãierea subvenþi i lor la
gigacalorie pentru populaþiei, în paralel
cu criza din sectorul construcþiilor ºi
posibi l i tatea de a atrage fonduri
eu r opene pentr u i mpl ementar ea
clãdirilor aproape zero energie.

O astfel de strategie ar trebui sã
contribuie ºi la diminuarea emisiilor de
dioxid de carbon având în vedere
costurile penalizatoare stabilite de
Comisia Europeanã prin regulamentul
2 4 4 / 2 0 1 2 . A c e s t a p r e v e d e c ã ,

începând din acest an ºi pânã în 2025,
statele membre vor plãti 20 de euro pe
tona de dioxid de carbon echivalent
emisã. Sancþiunea se va majora la 35 de
euro dupã 2025, iar din 2030 va ajunge
la 50 de euro pe tonã. Pânã în 2050
emisiile de dioxid de carbon echivalent
ale clãdirilor ar trebui sã se limiteze la
maxim 3 kg pe mp pe an. De asemenea,
se cere ca energia obþinutã din surse
regenerabile sã asigure o pondere
s e mn i f i c a t i v ã d i n e ne r g i a t o t a l ã
consumatã, respectiv peste 50%, fie cã
va fi livratã cãtre clãdire sau generatã de
clãdire prin sisteme alternative proprii.

În prezent un apartament nereabilitat
termic din România emite anual de la 2-3
tone de dioxid de carbon echivalent în sus.

Î n p a r a l e l , C o m i s i a E u r o p e a n ã
prevede cã pânã în anul 2050 clãdirile
rezidenþiale ar trebui sã ajungã sã con-
sume doar 10% din cantitatea de
energie utilizatã în anul de referinþã
1990, atrage atenþia domnul Danciu.

Reprezentantul BPIE apreciazã cã
România are ºanse sã atragã fonduri
europene în intervalul 2014-2020
pentr u f i nanþar ea i mpl ementãr i i
conceptului aproape zero energie.

În opinia domnului Danciu, procesul
de trecere spre clãdiri aproape zero
energie ar trebui sã înceapã cu clãdirile
mult ietajate de birour i , în speþã
clãdirile publice.

Arhitectura poate oferi
rãspunsuri pentru reducerea
consumului de energie

Un rol esenþial în creºterea eficienþei
e n e r g e t i c e a c l ã d i r i l o r î i r e v i n e

arhitectului, care poate aborda acest as-
pect încã din faza de concept. Arhitectul
Cãlin Negoescu, partener în cadrul
Westfourth Architecture, atrage atenþia
c ã m a r i l e p r o i e c t e t r e b u i e s ã s e
p o z i þ i o n e a z ã c u u n p a s î n a i n t e a
normelor tehnice. „Proiectele mari
t r e b u i e s ã s e c o n s t i t u i e î n t r - o
locomotivã care sã împingã normele
atunci când acestea sunt în revizuire.
Când vorbim de obiective mari nu
putem sã ne mulþumim cã am bifat
niºte reglementãri, trebuie sã gândim
în perspectivã. Sigur cã ºi în domeniul
eficienþei energetice am încercat sã fim
tot timpul în prima linie”, afirmã
domnul Negoescu.

Dincolo de grosimea termoizolaþiei,
care a ajuns ºi la 30 cm grosime în
Germania ºi þãrile scandinave, sunt
cunoscute de multã vreme elemente con-
structive simple, dar care au un impact
important în eficienþa energeticã a
clãdirii. De exemplu, streaºina adâncã
tradiþionalã poate fi transpusã în
proiectele rezidenþiale moderne prin
aplicarea unor balcoane care sã þinã
umbrã pe perioada verii ºi astfel sã reducã
frecvenþa utilizãrii aerului condiþionat,
permiþând în acelaºi timp pãtrunderea
razelor solare în perioada iernii. Alternativ
pot fi folosite ºi alte elemente de umbrire
de tip brise soleil, montarea unui ecran de
protecþie solarã din sticlã închisã la
culoare sau a unor jaluzele exterioare,
explicã arhitectul Negoescu.

Sistemele centralizate de
încãlzire au fost desconsiderate

Potenþialul de economisire a energei

este foarte mare în România, având în
vedere cã, numai pentru încãlzirea în
sistem centralizat o locuinþã consumã
în medie 7-8 Gcal pe an, ceea ce se tra-
duce printr-un cost de 2.000-3.000 de
lei, estimeazã domnul prof. Aureliu
Leca, director executiv al Asociaþiei
Române pentru Promovarea Eficienþei
Energetice (ARPEE).

În prezent în România sunt peste
80.000 de clãdiri de locuinþe colective în
care trãieºte aproximativ o treime din
populaþia þãrii. Acestea au fost gândite
pentru a fi alimentate cu cãldurã în
sistem centralizat. În fapt în jur de 57%
d i n c o n s u m u l m e d i u d e e n e r g i e
primarã al unui apartament este pentru
încãlzire, respectiv în jur de 250-300
kWh/mp/an. Cele mai eficiente clãdiri
au pierderi energetice de 15%, iar cele
mai ineficiente merg pânã la 40% . În
plus, multe clãdiri sunt într-o stare de
uzurã avansatã. „Probabil o treime din
aceste clãdiri nu sunt meritorii pentru
reabilitare”, apreciazã domnul Leca.

Având în vedere cã, în medie, costul
pentru reabilitarea termicã a unui
apartament este de 2.000-2.500 euro,
pentru clãdirile care meritã aceastã
intervenþie, costul total s-ar ridica la 5
miliarde de euro. Pânã în prezent au
fost reabilitate termic doar 2-3% din
clãdir i le existente. „Se observã o
creºtere a interesului pentru reabilitãri
în perioadele electorale”, remarcã
Aureliu Leca.
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